

低表达DJ-1调控PI3K/AKT通路对肺癌细胞增殖、凋亡的影响

《现代肿瘤医学》[ISSN:1672-4992/CN:61-1415/R] 期数: 2019年12期 页码: 2060-2065 栏目: 论著 (基础研究) 出版日期: 2019-05-08

Title: Effects of low expression of DJ-1 on proliferation and apoptosis of lung cancer cells by regulating PI3K/AKT pathway

作者: 张希¹; 谭国民²; 廖巾琼³; 李东方⁴; 胡利¹; 李丽琼¹; 陈小会¹; 刘巧玲⁴

1.重庆医科大学附属教学医院(重庆市垫江县中医院)呼吸内科; 3.肿瘤科, 重庆 408300; 2.重庆医科大学临床医学院内科系呼吸内科学, 重庆 400016; 4.重庆医科大学中医内科, 重庆 400016

Author(s): Zhang Xi¹; Tan Guomin²; Liao Jinqiong³; Li Dongfang⁴; Hu Li¹; Li Liqiong¹; Chen Xiaohui¹; Liu Qiaoling⁴

1.Respiratory Medicine;3.Oncology Department,Affiliated Teaching Hospital of Medical University of Chongqing(Traditional Chinese Medicine Hospital Dianjiang Chongqing),Chongqing 408300,China;2.Department of Respiratory Medicine,Department of Internal Medicine,School of Clinical Medicine,Chongqing Medical University,Chongqing 400016,China;4.Medicine of Traditional Chinese Medicine,Chongqing Medical University,Chongqing 400016,China.

关键词: 肺癌; DJ-1; 细胞增殖; 细胞凋亡; PI3K/AKT

Keywords: lung cancer; DJ-1; cell proliferation; apoptosis; PI3K/AKT

分类号: R734.2

DOI: 10.3969/j.issn.1672-4992.2019.12.007

文献标识码: A

摘要: 目的:探讨低表达DJ-1对肺癌细胞增殖凋亡及PI3K/AKT通路的影响。方法:采用Western blot检测肺癌细胞系中DJ-1蛋白的表达;以脂质体法转染干扰SK-MES-1细胞中DJ-1蛋白的表达后, MTT法检测细胞的增殖变化, 流式细胞仪检测细胞的凋亡情况, Western blot检测细胞中p-AKT和AKT蛋白的表达水平;将PI3K/AKT通路抑制剂LY294002处理SK-MES-1细胞48 h后, MTT法和流式细胞仪分别检测细胞的增殖和凋亡情况, Western blot检测细胞中p-AKT和AKT蛋白的表达。结果:与正常肺上皮BEAS-2B细胞相比, 肺腺癌A549细胞和肺鳞癌SK-MES-1细胞中DJ-1蛋白的相对表达量均显著升高, 且SK-MES-1细胞中DJ-1蛋白的表达量高于A549细胞, 差异均有统计学意义 ($P < 0.05$)。转染后siRNA DJ-1组细胞中DJ-1蛋白的表达量明显低于对照组 ($P < 0.05$) ; 与对照组相比, 转染24 h后siRNA DJ-1组细胞的吸光值 (OD值) 变化不显著 ($P > 0.05$), 而转染48 h和72 h后细胞的OD值明显降低 ($P < 0.05$) ; 转染48 h后, 与对照组相比, siRNA DJ-1组细胞的凋亡率显著升高 ($P < 0.05$), p-AKT/AKT值显著降低 ($P < 0.05$)。SK-MES-1细胞经抑制剂LY294002处理48 h后, 细胞的增殖凋亡趋势与下调DJ-1表达的结果相一致。结论:DJ-1在肺癌细胞中高表达, 下调其表达能够抑制细胞增殖, 促进细胞凋亡, 其作用机制可能与PI3K/AKT信号通路有关。

Abstract: Objective:To investigate the effects of low expression of DJ-1 on proliferation,apoptosis and PI3K/AKT pathway in lung cancer cells.Methods:The expression of DJ-1 protein in lung cancer cell lines was detected by Western and blot.The expression of DJ-1 protein was interfered by liposome transfection in SK-MES-1 cells, and MTT method was used to detect the proliferation of cells, and the apoptosis of cells was detected by flow cytometry, and the expression levels of p-AKT and AKT proteins in cells were detected by Western and blot.The PI3K/AKT pathway inhibitor LY294002 was treated with SK-MES-1 cells 48 h later.The proliferation and apoptosis of the cells were detected by MTT and flow cytometry, and the expression of p-AKT and AKT proteins in the cells was detected by Western and blot.Results:Compared with normal lung epithelial BEAS-2B cells, the relative expression of DJ-1 protein in lung adenocarcinoma A549 cells and lung squamous cell carcinoma SK-MES-1 cells was significantly increased, and the relative expression of DJ-1 protein in SK-MES-1 cells was higher than that in A549 cells, which difference was statistically significant ($P < 0.05$).Compared with the control group, the absorbance value (OD) cells in siRNA DJ-1 group did not change significantly after transfection 24 h ($P > 0.05$), but the cell OD value was decreased significantly after transfection 48 h and 72 h ($P < 0.05$).After

transfection 48 h, the apoptotic rate of cells in siRNA DJ-1 group was increased significantly ($P < 0.05$) and the p-AKT/AKT value was decreased significantly compared with the control group ($P < 0.05$). Treated with LY294002 inhibitor after 48 h, proliferation and apoptosis of SK-MES-1 cells were consistent with the downregulation of DJ-1 expression. Conclusion: DJ-1 was highly expressed in lung cancer cells, and low expression of DJ-1 can inhibit cell proliferation and promote apoptosis, which mechanism may be related to PI3K/AKT signaling pathway.

参考文献/REFERENCES

- [1] Ferlay J, Soerjomataram I, Dikshit R, et al. Cancer incidence and mortality worldwide: sources, methods and major patterns in GLOBOCAN 2012 [J]. International Journal of Cancer, 2015, 136(5): E359.
- [2] Chen W, Zheng R, Baade PD, et al. Cancer statistics in China, 2015 [J]. Ca A Cancer Journal for Clinicians, 2016, 66(2): 115.
- [3] Yao XJ, Liu LX. Epidemiology and treatment of lung cancer [J]. Modern Oncology, 2014, 22(8): 982-1986. [姚晓军, 刘伦旭. 肺癌的流行病学及治疗现状 [J]. 现代肿瘤医学, 2014, 22(8): 982-986.]
- [4] Xiao ZQ, Long SG, Zhu QZ, et al. Effects of DJ-1 gene silencing on proliferation and apoptosis of endometrial carcinoma Ishikawa cells [J]. Tumor, 2014, 34(10): 924-928. [肖仲清, 龙生根, 朱其舟, 等. 沉默DJ-1基因表达对子宫内膜癌Ishikawa细胞增殖及凋亡的影响 [J]. 肿瘤, 2014, 34(10): 924-928.]
- [5] Ismail IA, Kang HS, HJ L, et al. DJ-1 upregulates breast cancer cell invasion by repressing KLF17 expression [J]. British Journal of Cancer, 2014, 110(5): 1298.
- [6] Tsiaousidou A, Lambropoulou M, Chatzitheoklitos E, et al. B7H4, HSP27 and DJ-1 molecular markers as prognostic factors in pancreatic cancer [J]. Pancreatology, 2013, 13(6): 564-569.
- [7] Luo W, Dong L, Su Q. DJ-1 abnormal expression and tumor research progress [J]. Central South Medical Science Journal, 2013, 41(01): 83-88. [罗文, 董琳, 苏琦. DJ-1异常表达与肿瘤的研究进展 [J]. 中南医学科学杂志, 2013, 41(01): 83-88.]
- [8] Xu S, Ma D, Zhuang R, et al. DJ-1 is upregulated in oral squamous cell carcinoma and promotes oral cancer cell proliferation and invasion [J]. Journal of Cancer, 2016, 7(8): 1020-1028.
- [9] Qiu B, Wang J, Yu Y, et al. DJ-1 promotes development of DEN-induced hepatocellular carcinoma and proliferation of liver cancer cells [J]. Oncotarget, 2016, 8(5): 8499-8511.
- [10] Qin LF, Li YW. Expression of DJ-1 in non-small cell lung cancer and its correlation with clinicopathology [J]. Gerontology China, 2013, 33(18): 4533-4534. [秦龙飞, 李延伟. 非小细胞肺癌患者癌组织DJ-1表达及其与临床病理的相关性 [J]. 中国老年学, 2013, 33(18): 4533-4534.]
- [11] Han B, Wang J, Gao J, et al. DJ-1 as a potential biomarker for the early diagnosis in lung cancer patients [J]. Tumour Biology: The Journal of the International Society for Oncodevelopmental Biology & Medicine, 2017, 39(6): 1010428317714625.
- [12] Liu M, Li CM, Chen ZF, et al. Celecoxib regulates apoptosis and autophagy via the PI3K/Akt signaling pathway in SGC-7901 gastric cancer cells [J]. International Journal of Molecular Medicine, 2014, 33(6): 1451.
- [13] Martini M, Santis MCD, Braccini L, et al. PI3K/AKT signaling pathway and cancer: an updated review [J]. Annals of Medicine, 2014, 46(6): 372-383.
- [14] Chen M, Yuhong DU, Min Q, et al. Ophiopogonin B-induced autophagy in non-small cell lung cancer cells via inhibition of the PI3K/Akt signaling pathway [J]. Oncology Reports, 2013, 29(2): 430-436.
- [15] Wei LT, Feng J, Mo SR. Research progress on the correlation between PI3K-Akt signaling pathway and tumor [J]. Journal of Oncology, 2014, 20(4): 331-336. [韦柳婷, 冯洁, 莫书荣. PI3K-Akt信号通路与肿瘤相关性的研究进展 [J]. 肿瘤学杂志, 2014, 20(4): 331-336.]
- [16] Lin J, Pan B, Li B, et al. DJ-1 is activated in medulloblastoma and is associated with cell proliferation and differentiation [J]. World Journal of Surgical Oncology, 2014, 12(1): 373.
- [17] Schumann C, Chan S, Khalimonchuk O, et al. Mechanistic nanotherapeutic approach based on siRNA-mediated DJ-1 protein suppression for platinum-resistant ovarian cancer [J]. Molecular Pharmaceutics, 2016, 13(6): 2070-2083.
- [18] Ma GD. Expression and clinical significance of tumor suppressor genes PTEN, PI3K and AKT in lung cancer [J]. Journal of Applied Oncology, 2014, 28(2): 118-122. [马国栋. 抑癌基因PTEN、PI3K、AKT在肺癌中的表达及临床意义 [J]. 实用肿瘤学杂志, 2014, 28(2): 118-122.]

备注/Memo: 重庆医科大学附属教学医院科技计划项目 (编号: djkjxm2017jsyfysfy041)

更新日期/Last Update: 1900-01-01